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TIDSLINJE  

Behandlingsproces for ulovligt etableret kystbeskyttelse på Strandgårdsvej 17 og 21 (5762) 

Acadresag 18/24888, 19/25340 og 20/12615 
 

1. september 2018 - Svendborg Kommune (SK) modtog ved sagsoverdragelsen fra Kystdirektoratet af 

myndighedsområdet kystbeskyttelse en række overtrædelser, heraf en lovliggørelsessag af en udført 

kystbeskyttelse ud for Strandgårdsvej 17 og 21 i Vester Skerninge. 

Af Kystdirektoratets korrespondance med de to lodsejere (Jens Engstrøm(JE), Strandgårdsvej 21, og Søren 

Schmidt-Nielsen(SSN), Strandgårdsvej 17) fremgik, at ejerne var blevet bedt om at fremsende en ansøgning 

til direktoratet om at få deres anlæg lovliggjort, og da kystbeskyttelsen bestod af udlægning af sten 

(stenkastning) også kaldet ’hård kystbeskyttelse’, som har en negativ indvirkning på strandens bredde, og 

dermed den rekreative udnyttelse/passagen langs stranden, orienterede Kystdirektoratet ejerne om, at der 

kunne blive stillet krav om sandfordring i en eventuel tilladelse. 

 

April 2019 - SK genoptager sagen, og anmoder de to ejere om at søge kommunen om lovliggørelse af 

kystanlæggene, da de ønsker at beholde anlæggene, som de ligger.  

Medio maj 2019 – SK modtager ansøgninger om lovliggørelse af kystbeskyttelse fra de to lodsejere efter at 

den ene lodsejer (SSN) ved personligt fremmøde får hjælp af sagsbehandler Anne Jensen til udfyldelse af 

ansøgningsskema/VVM-anmeldeskema mv. 

 

3. juli 2019 – Ansøgningerne sendes ud i lovpligtig offentlig høring på hjemmesiden og til andre 

myndigheder samt til orientering til naboer og interesseorganisationer. 

Der indkommer ikke nogen indsigelser mod kystprojektet, men Kystdirektoratet fremsender i deres 

høringssvar kysttekniske udtalelser om bl.a. anlæggets påvirkning af kysten.  

 

20. august 2019 - Ejerne får høringssvarene til kommentering. 

 

10. oktober 2019 – Dialogmøde med ejerne, Natur og Miljø (Henriette Mørck) og CETS (Peter Mouritzen, 

Peter Møller) – der fremkommer ikke noget nyt på mødet, hvor lodsejerne siger det samme som i 

ansøgningen. 

 

1. november 2019 - SK træffer derefter afgørelse om lovliggørelse af kystanlæggene på vilkår om 

kystfodring foran anlæggene for at bevare stranden foran ejendommene – en strand som ellers ville 

erodere væk som følge af den hårde kystbeskyttelse. Der bliver sat en frist til 1. april 2020 for sandfodring, 

som skal gentages hvert 5. år i 15 år. Afgørelsen skal tinglyses på ejendommene. Afgørelsen offentliggøres 

på SK’s hjemmeside.  

17. november 2019 – Forespørgsel fra byrådsmedlem Henrik Nielsen (efter at SSN og JE har henvendt sig til 

ham), til direktør i miljø og teknik Rikke Berg om detaljer i kommunens afgørelse.  

19. november 2019 - Forespørgslen fra Henrik besvares i mail af afdelingsleder Birgitte Kring Frederiksen. 

19. november 2019 – Anmodning om aktindsigt fra SSN, som imødekommes, sagsakter udleveres på USB-

pen den 20. november 2019. 
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20. november 2019 - Dialogmøde med ejerne og Peter Mouritzen, Birgitte Kring Frederiksen og Henriette 

Mørck, hvor ejerne forklarer, at de ikke ønsker at udnytte tilladelsen, da det koster for meget at skulle 

kystfodre, at de ikke vil betale for tinglysning, og at de hellere vil fjerne de udlagte sten. 

 

29. november 2019 – Dialogmøde med ejerne på kysten foran ejendommene, hvor Birgitte Kring 

Frederiksen, Henriette Mørck og Jakob Møller-Nielsen deltager. Ejerne vil have kommunen til at trække 

afgørelsen tilbage, da de ikke kan acceptere fodring med groft sand/ral foran kystanlæggene. Vi forklarer, 

at først når der foreligger en helt ny situation, vil en myndighed eventuelt kunne trække en afgørelse 

tilbage. De siger derefter, at de vil påklage vores afgørelse. 

 

29. november 2019 – SK’s afgørelse påklages af ejerne. 

2. december 2019 – Miljø- og Fødevareklagenævnet orienterer SK om, at de har modtaget klage over vores 

afgørelse. 

 

10. december 2019 – SK fremsender klage med bilag og kommunens bemærkninger til Miljø- og 

Fødevareklagenævnets behandling. 

8. januar 2020 – SSN fremsender supplerende bemærkninger (13 bilag) til deres klage.  

 

8. januar 2020 – Afgørelse fra Miljø- og Fødevareklagenævnet. SK’s afgørelse stadfæstes. 

 

15. januar 2020 – Dialogmøde med ejerne og borgmester Bo Hansen, Birgitte Kring Frederiksen og Peter 

Mouritzen, hvor ejerne forelægger deres frustrationer over sagsforløbet og afgørelsen. Det bliver aftalt, at 

ejerne skal afholde et nyt møde med kommunen ude på kysten, for at kigge på hvilke sten, der skal fjernes. 

 

Januar til april 2020 – SK afventer en tilbagemelding fra de to lodsejere på, hvornår der er lavvande nok til, 

at der kan afholdes et nyt dialogmøde på kysten.  

 

4. maj 2020 – SK afholder nyt dialogmøde med ejerne og Birgitte Kring Frederiksen, Henriette Mørck, 

Magnus Bank Krog på kysten for en dialog om, hvilke sten der skal fjernes, så stranden fremstår som før. 

Ejerne påpeger, at det er vanskeligt at bortfjerne de udlagte sten fra kysten og foreslår, at de lægger 

stenene ud til en række høfder langs kysten, da der tidligere har været høfder på strækningen.  

SK gør opmærksom på, at dette er en helt ny situation som kræver ny vurdering, og det aftales, at ejerne 

senest 5. juni 2020, fremsender en ny ansøgning om udlægning af sten fra kysten til en række nærmere 

defineret antal høfder. 

 

12. maj 2020 - SK fremsender nedenstående notat fra mødet i mail til ejerne vedlagt ansøgningsskemaer: 

 

’Kære Jens og Søren 

Tak for et fint møde ved kysten den 5. maj 2020. På mødet deltog I, lodsejere af Strandgårdsvej 17 og 21, 

kommunens kystfaglige sagsbehandlere, Magnus Bank Krog og Henriette Mørck samt undertegnede. 

Hermed et kort notat om, hvad der blev aftalt på mødet. 

I forklarede, at I ikke ønskede at sandfodre hvert 5. år på kysten ud for de udlagte sten jf. Svendborg 

Kommunes afgørelse af 1. november 2019, da der vil være store udgifter forbundet dermed, og da det vil 
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kræve en tinglysning på jeres ejendom, som ikke er ønskelig, hvis ejendommen skal sælges. I fremlagde 

derfor ønske om, at ville bortfjerne de udlagte sten i stedet. 

Vi besigtigede derefter sammen de udlagte sten og gennemgik luftfoto-historikken over kysten, hvor der 

gennemgående har ligget enkelte store sten helt inde ved skrænten og ude i vandet tæt ved kysten. Disse 

sten er således ikke udlagt af jer og må gerne blive liggende, som de gør. 

I forklarede, at fjernelse af de øvrige store sten krævede, at en maskine kunne køre på kysten og samle dem 

op. Dette vil kun kunne lade sig gøre ved lavvande og var i sig selv en vanskelig opgave. De mindre sten ville 

kunne håndfjernes. 

I spurgte, om I måtte bruge nogle af de udlagte store sten til at genskabe nogle ældre og nu sammenfaldne 

høfder ud for kysten. 

Vi forklarede, at genopretning af kystanlæg, der på grund af manglende vedligehold ikke længere har en 

kystbeskyttende funktion, altid kræver en tilladelse efter vurdering hos myndigheden. Såfremt I ønsker at 

måtte genopføre nogle høfder og bruge de udlagte sten til dette, skal I ansøge kommunen om tilladelse 

først. 

I ansøgningsskemaet skal bl.a. beskrives høfdernes placering ud for kysten, opbygning med længde, bredde 

og højde, hvad de beskytter imod og meget andet. I skal i ansøgningen også redegøre for, hvordan I 

bortfjerner resten af de udlagte sten, således at kysten fremstår i plan med den øvrige kyststrækning. 

Vi aftalte en frist til 5. juni 2020 for fremsendelse af ny ansøgning til natur@svendborg.dk. Jeres ansøgning 

skal derefter sendes ud i 4 ugers offentlig høring, og en ny proces går dermed i gang. 

Vi vedlægger et ansøgningsskema samt VVM-screeningsskema, som I skal udfylde.  

I finder også skemaerne inde på vores hjemmeside sammen med vejledning til skemaerne 
https://www.svendborg.dk/borger/natur-vand-og-kyst/kysten-og-vandet/kystbeskyttelse 
Venlig hilsen  

Birgitte Kring Frederiksen, Afdelingsleder’ 

 

5. juni 2020 – SK modtager nyt ansøgningsmateriale fra SSN, Strandgårdsvej 17, som repræsenterer begge 

lodsejere, om tilladelse til etablering af  tre høfder, som kommunen skal behandle som en helt ny 

ansøgning om tilladelse til kystbeskyttelse herunder ny høring og offentliggørelse på hjemmesiden. 

 

6. juni 2020 – Mail indgår til SK’s borgmester, politikere, direktion fra de to ejere. Den indeholder en 

detaljeret beskrivelse af ejernes opfattelse af hele sagens forløb, SK’s behandling af dem og flere spørgsmål 

til ledelsen. 

8. juni 2020 – Mail fra de to ejere indgår til SK’s medlemmer af Miljø- og Naturudvalget vedhæftet deres 

ankebilag fra den første ansøgning sammen med deres nye ansøgning. 

16. juni 2020 – Natur og Miljø orienterer Miljø- og Naturudvalget om sagen og hele forløbet ved særskilt 

orienteringspunkt. 

15.- 29. juni 2020 – Borgmester Bo Hansen svarer tre gange på mails fra de to ejere på deres spørgsmål og 

opfølgende spørgsmål. 

22. – 30. juni 2020 – SK anmoder gentagne gange om supplerende oplysninger til ansøgningen, og ansøger 

v/SSN fremsender ligeledes bilag/oplysningerne over flere gange. 

mailto:natur@svendborg.dk
https://www.svendborg.dk/borger/natur-vand-og-kyst/kysten-og-vandet/kystbeskyttelse
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1. juli 2020 – Birgitte Kring Frederiksen afholder dialogmøde med ene ansøger (JE) og hjælper her med at 

udfylde det efterspurgte VVM-anmeldeskema. 

2. juli 2020 – Samme VVM-anmeldeskema fremsendes af den anden ansøger (SSN). 

6. august 2020 – Strandgårdsvej 21 er i mellemtiden blevet solgt. SK anmoder derfor ansøger v/SSN om 

oplysninger ift. den nye ejer, og hvem der nu repræsenterer nr. 21. 

7. august 2020 – Tidligere ejer af Strandgårdsvej 21 (JE), svarer telefonisk til SK, at han og SSN har aftalt 

med den nye ejer af Strandgårdsvej 21, at de kører sagen til ende sammen med ejer af Strandgårdsvej 27, 

og at den nye ejer ønskes holdt helt ude af sagen.  

10. august 2020 – SK sender den nye ansøgning om høfder i offentlig høring med frist til 7. september 2020 

for eventuelle høringssvar. 

1. september 2020 – Ansøger v/SSN fremsender bemærkninger til SK’s høring af deres ansøgning med flere 

kritikpunkter. 

September 2020 – Der indgår flere høringssvar til SK, hvor Friluftsrådet Sydfyn efterfølgende afholder 

dialogmøde med CETS om bl.a. Øhavsstien. 

18. september 2020 – SK sender de indkomne høringssvar i partshøring hos ansøger v/SSN og svarer 

samtidig SSN på deres kritikpunkter ift. høringen af deres ansøgning. 

30. september 2020 – SK modtager bemærkninger fra ansøger v/SSN til de indkomne høringssvar. 

24. november 2020 – SK laver tidsnotat fra telefonsamtale med JE (tidl. ejer af Strandgårdsvej 21), som 

meddeler at han har aftalt med ejer af Strandgårdvej 27 (Kim Kromann) og ejer af Strandgårdsvej 17 (Søren 

Schmidt-Nielsen), at de sammen kører sagen om kystbeskyttelse til ende, således af den nye ejer af 

Strandgårdsvej 21 holdes ude af sagen. JE har mundtligt aftalt dette med nye ejer af nr. 21. 

27. november 2020 – SK fremsender udkast til ny afgørelse i partshøring hos ansøger SSN (repræsentant 

for Strandgårdsvej 21 (JE), Strandgårdsvej 17 (SSN) og ejer af Strandgårdsvej 27) med frist til 11. december 

2020 for bemærkninger. 

10. december 2020 – SK modtager uopfordret bemærkninger til udkast på ny afgørelse fra Danmarks 

Naturfredningsforening (DN-Svendborg). 

11. december 2020 – SK modtager bemærkninger fra ansøger v/SSN til udkast på ny afgørelse, som de 

afviser, og hvor de samtidig anmoder om nyt dialogmøde med SK med flere. 

14. december 2020 – Ansøger v/SSN fremsender opfordring til dialogmøde med SK herunder borgmester 

Bo Hansen, udvalgsformand Bruno Hansen, byrådsmedlem Henrik Nielsen samt Friluftsrådet Sydfyn og DN-

Svendborg. 

15. december 2020 – Borgmester og Friluftsrådet svarer SSN, at de ikke behøver at deltage i mødet. 

15. december 2020 – SK inviterer ansøger v/SSN til nyt dialogmøde den 18. januar 2021 i Miljø og Teknik, 

Vester Skerninge kl. 14. 

16. december 2020 – Ansøger v/SSN orienteres om, at fristen for SK’s VVM-screeningsafgørelse til den nye 

kystbeskyttelsesafgørelse forlænges til umiddelbart efter mødet den 18. januar 2021 (MVL § 22, stk. 2). 
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17. december 2020 – Byrådsmedlem Henrik Nielsen svarer bekræftende på invitation til mødet den 18. 

januar 2021.  

18. december 2020 – Teknisk chef Marianne Wedderkopp rundsender orienterende mail til Miljø- og 

Naturudvalget, borgmester Bo Hansen samt Rikke Berg, direktør i Miljø og Teknik, vedlagt en tidslinje over 

det foreløbige sagsforløb (september 2018 til december 2020) for behandling af kystsagen foran 

Strandgårdsvej 17 og 21.  

5. januar 2021 – SSN inviterer byrådsmedlem Henrik Nielsen, udvalgsformand Bruno Hansen, 

afdelingsleder Birgitte Kring Frederiksen samt formand for DN-Svendborg René Chetronoch til fælles 

besigtigelse på kysten den 18. januar 2021 kl. 13 forud for mødet kl. 14 i V. Skerninge. 

15. januar 2021 – Efter aftale med SSN aflyser afdelingsleder Birgitte Kring Frederiksen mødet i Vester 

Skerninge den 18. januar grundet covid-situationen. Det aftales, at mødet på kysten samme dag fastholdes, 

men at kun Birgitte deltager fra Svendborg Kommune. 

18. januar 2021 – fælles kystbesigtigelse og dialogmøde på kysten ud for Strandgårdsvej 17 og 21. På 

mødet deltog ejerne SSN og JE samt byrådsmedlem Henrik Nielsen, udvalgsformand Bruno Hansen samt 

afdelingsleder Birgitte Kring Frederiksen. DN-Svendborg udeblev. 

20. januar 2021 – SSN fremsender sit referat fra dialogmødet og den fælles kystbesigtigelse den 18. januar. 

Heraf fremgår det, at det blev aftalt, at Birgitte vil kontakte Kystdirektoratet i forhold til kommunens ny 

afgørelse om høfder. 

4. marts 2021 – Afdelingsleder Birgitte Kring Frederiksen har fået kontakt til Kysdirektoratet, som påpeger, 

at kommunen skal afveje de seks hensyn i kystbeskyttelsesloven, når vi træffer en afgørelse. Vil det, der 

søges om eksempelvis ikke beskytte mennesker eller ejendomme eller det kan have negative konsekvenser 

for nabostrækninger eller hindre/vanskeliggøre adgang langs stranden - altså være i strid med ét eller flere 

hensyn i lovens formålsparagraf - kan vi ikke give en tilladelse.  

Birgitte orienterer i mail samme dag byrådsmedlem Henrik Nielsen, udvalgsformand Bruno Hansen samt 

teknisk chef Marianne Wedderkopp om direktoratets udmelding. 

9. marts 2021 – Ejerne SSN (Strandgårdsvej 17) og JE (tidligere ejer af Strandgårdsvej 21) orienteres i mail 

om Kystdirektoratets svar til SK, og om at SK vil fremsende vores nye afgørelse til dem samme dag. 

9. marts 2021 – SK træffer ny afgørelse i sagen om ulovlig kystbeskyttelse ud for Strandgårdsvej 17 og 21. 

Der meddeles tilladelse til renovering af én høfde, afslag på etablering af to nye høfder og påbud om at 

bortfjerne de mange udlagte sten, som hindrer offentlighedens adgang langs kysten, ned i niveau med den 

omkringliggende strandbred. Der er klagefrist på afgørelse til 6. april 2021 og frist for bortfjernelse af sten 

til 1. august 2021. Afgørelsen offentliggøres samme dag på SK’s hjemmeside. 

12. marts 2021 – Begæring fra SSN om aktindsigt i sagen om ny afgørelse indgår til teknisk chef Marianne 

Wedderkopp. SSN ønsker sagsakterne udleveret på USB-pen. 

16. marts 2021 – Mail til SSN om at anmodning om aktindsigt kan imødekommes, og at han vil få 

sagsakterne tilsendt/udleveret senest 7 dage efter dato for anmodning. 

18. marts 2021 – SSN får sagsakterne udleveret på USB-pen ved personligt fremmøde i V. Skerninge. 
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